

ABSTRAK

Anisa Ul Fauziah, 12102193051, Intervensi Mertua pada Rumah Tangga Menantu Perspektif Teori Konflik (Studi Kasus di Kecamatan Prambon Kabupaten Nganjuk), Jurusan Hukum Keluarga Islam, Fakultas Syariah dan Ilmu Hukum, UIN Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, 2023, Pembimbing : Arifah Millati Agustina, M.H.I.

Kata Kunci : Bentuk Intervensi Mertua, Teori Konflik

Penelitian ini dilatar belakangi adanya intervensi mertua dalam urusan rumah tangga menantu di Kecamatan Prambon Kabupaten Nganjuk. Tujuan seseorang membangun rumah tangga adalah untuk membentuk keluarga yang *sakīnah, mawaddah warrahmah*, namun faktanya intervensi mertua dalam urusan rumah tangga menantu menjadi salah satu pemicu perpecahan dalam rumah tangga menantu di Kecamatan Prambon Kabupaten Nganjuk.

Fokus penelitian ini adalah : 1) Bagaimana bentuk intervensi mertua pada rumah tangga menantu di Kecamatan Prambon Kabupaten Nganjuk. 2) Bagaimana bentuk intervensi mertua pada rumah tangga menantu perspektif teori konflik di Kecamatan Prambon Kabupaten Nganjuk.

Penelitian ini menggunakan metode kualitatif dengan jenis penelitian filosofis positivistik. Teknik pengumpulan data yang digunakan dalam penelitian ini berupa observasi, wawancara, dan dokumentasi. Teknik analisis data menggunakan kondensasi data, penyajian data dan penarikan kesimpulan. Pengecekan keabsahan data menggunakan triangulasi sumber data.

Penelitian ini menghasilkan: **Pertama**, intervensi mertua dalam urusan domestik dimana mertua mengomentari secara negatif dalam hal mengurus pekerjaan rumah, mengendalikan keuangan rumah tangga menantu, ikut mengatur cara mengasuh cucu, membatasi kebebasan menantu. Selanjutnya intervensi dalam urusan publik, mertua menyuruh menantu agar bisa bekerja untuk membantu perekonomian rumah tangga. **Kedua**, intervensi mertua pada rumah tangga menantu perspektif teori konflik menciptakan sebuah perubahan sosial dan konflik kepentingan. Perubahan sosial yang terjadi adalah 1) Keluarga mertua mengucilkan menantu, 2) Hubungan keluarga mertua dengan menantu menjadi renggang, 3) Persepsi masyarakat mengenai keluarga mertua menjadi negatif. Konflik kepentingan dari mertua yaitu : ingin menguasai kehidupan rumah tangga menantu, serta konflik kepentingan dari menantu yaitu : ingin hidup mandiri dengan suami tanpa ada intervensi dari mertua.

ABSTRACT

Anisa Ul Fauziah, 12102193051, Parents-in-law Intervention in Son-in-law Households from a Conflict Theory Perspective (Case Study in Prambon Nganjuk), Department of Islamic Family Law, Faculty of Sharia and Law, UIN Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, 2023, Advisor : Arifah Millati Agustina, M.H.I.

Keywords : Forms of In-law Intervention, Conflict Theory

This research is motivated by the intervention of parents-in-law in the household affairs of son-in-law in Prambon, Nganjuk. The goal of a person building a household is to form a *sakinah, mawaddah warrahmah* family, but the fact is that the intervention of parents-in-law in the household affairs of the son-in-law is one of the triggers for divisions in the son-in-law household in Prambon, Nganjuk.

The focus of this research is: 1) What is the form of parents-in-law intervention in the son-in-law household in Prambon, Nganjuk. 2) What is the form of parents-in-law intervention in the son-in-law household from a conflict theory perspective in Prambon, Nganjuk.

This study uses a qualitative method with a positivistic philosophical type of research. Data collection techniques used in this study were observation, interviews, and documentation. Data analysis techniques use data condensation, data presentation and conclusion. Checking the validity of the data using data source triangulation.

This research resulted in: **First**, the parents-in-law intervention in domestic affairs where the parents-in-law commented negatively in terms of taking care of the housework, controlling the son-in-law household finances, participating in managing how to raise grandchildren, limiting the freedom of the son-in-law. Following the intervention in public affairs, the parents-in-law ordered the sons-in-law to work to help the household economy. **Second**, the intervention of parents-in-law in son-in-law from a conflict theory perspective creates social change and conflicts of interest. The social changes that occurred were 1) The parents-in-law family ostracized the son-in-law, 2) The parents-in-laws relationship with the son-in-law became tenuous, 3) The public's perception of the parents-in-law families became negative. Conflict of interest from parents-in-law, namely: wanting to control the household life of the son-in-law, as well as conflicts of interest from the son-in-law, namely: wanting to live independently with the husband without any intervention from the parents-in-law.

ملخص

النساء الفوزية، ١٥٠٣٩١٢٠١٢١. المشرفة : عارفة ملّتي أكوستينا الماجستير. تدخل الوالدين في القانون في شؤون الأسرة ابنه قانونياً وجهة نظر نظرية الصراع (دراسة حالة في فرامبون، غانجوك) ، الأحوال الشخصية ، كلية الشريعة والحقوق، الجامعة الإسلامية الحكومية سيد علي رحمة الله تولونج أجونج، ٣٢٠٢ ، المشرفة : عارفة ملّتي أكوستينا.

الكلمة الأساسية: أشكال التدخل في القانون ، نظرية الصراع

هذا البحث مدفوع بإشراك الوالدين في القانون في شؤون الأسرة ابنه قانونياً في بليتوري، فرامبون، غانجوك. إن هدف الشخص الذي يقوم ببناء منزل هو تكوين أسرة سكيينة ومودة ورحمة ، ولكن الحقيقة تدخل الوالدين في القانون في شؤون الأسرة ابنه قانونياً في شؤون المنزل للأطفال هي أحد دوافع الانقسام في أسر الأطفال في بليتوري، فرامبون، غانجوك.

تركز البحث في هذا البحث على: (١) كيف الشكل تدخل الوالدين في القانون في شؤون الأسرة ابنه قانونياً في فرامبون، غانجوك. (٢) كيف الشكل تدخل الوالدين في القانون في شؤون الأسرة ابنه قانونياً من حيث نظرية الصراع في فرامبون، غانجوك.

تستخدم هذا البحث منهجاً نوعياً بنوع فلسفي إيجابي من البحث. كانت تقنيات جمع البيانات المستخدمة في هذا البحث هي المقابلة والملاحظة والوثيقة. بينما تستخدم تقنية تحليل البيانات تقليل المعلومات وعرض البيانات واستخلاص النتائج. التحقق من صحة البيانات باستخدام تثليث مصدر البيانات.

نتائج البحث: أولاً ، تدخل حمات الزوج في شؤون منزل صهرها حيث علق حماتها بشكل سلبي من حيث الاهتمام بالأعمال المنزلية والسيطرة على الشؤون المالية لأسرة زوجة الابن. ، والمشاركة في تربية الأحفاد ، والحد من حرية صهر. ثم تدخل في

الشؤون العامة ، والدة الزوج تأمر زوجة الابن بالعمل لمساعدة اقتصاد الأسرة .ثانيًا ، يؤدي تدخل الأصدقاء في منزل زوج الابنة من منظور نظرية الصراع إلى إحداث تغيير اجتماعي وتضارب في المصالح. كانت التغييرات الاجتماعية التي حدثت هي (١) عائلة الأصدقاء تحرم صهرها ، (٢) أصبح علاقة الأسرة بزوجة ابنته ضعيفة ، (٣) أصبح تصور الجمهور لأسر الأصدقاء سلبي. تضارب المصالح من قبل الوالدين ، وهما: الرغبة في السيطرة على الحياة المنزلية لصهر الزوج ، وكذلك تضارب المصالح من الصهر ، وهي: الرغبة في العيش بشكل مستقل مع الزوج دون أي تدخل من أهل الزوج.